
Ajánló 
 
A szakma hagyományos és új kérdései 
 

Szükség van-e ETO-ra? 

 
Folyamatosan visszatérő vita a könyvtáros szakmában, kell-e az ETO, jóllehet az ország szak- és felsőok-
tatási könyvtárainak túlnyomó többsége és közkönyvtárainak jelentős része használja az ETO-t, vagyis 
osztályoz ETO szerint, és állományát ETO szerint kereshetően is rendelkezésre bocsátja. Az eddigi véle-
mények szerint tény, hogy az eredményes információkeresés feltétele – a természetes nyelvi alapú infor-
mációkereső nyelvek mellett – a hierarchikus osztályozás, így az ETO alkalmazása. Az ETO-ra tehát szük-
ség van, részben eddig elterjedt használata miatt, részben pedig azért, mert nem tudunk más, jobb hierar-
chikus osztályozó rendszert előteremteni, így az ETO-nak jelen pillanatban nincs alternatívája. 
 
Piros Attila : „Az ETO-jelzetek automatikus elemzésének kérdései” c. tanulmányában összefoglalja az ETO 
történetét, vázolja a felépítését, számítógépesítését, majd az ETO-jelzetek automatikus szintaktikai alapú 
értelmezési lehetőségeinek vizsgálata után bemutat egy fejlesztés alatt álló jelzetelemző szoftvert. 
 
Open Access lehetőségek 

 
Páll Zoltán : „Open Access lehetőségek: közösségi publikálás, közösségi rangsorolás” c. cikkében leszö-
gezi: az Open Access (OA) olyan lehetőség, amely egyszerre ad választ mindenki igényére. A szerzőknek 
hasznos, mert közleményeik a világon bárki számára elérhetők lesznek. A közönségnek előnyös, mert in-
gyen juthat hozzá a vezető tudományos kutatásokról szóló információkhoz. Az intézményeknek is megéri, 
mert redukálni lehet az előfizetési költségeket (bár nem szünteti azt meg véglegesen). A kiadóknak pedig 
állandó, jól leírható profitot termel. A szerző írásában két kérdésre keres válaszokat: kiváltható-e a kiadók-
hoz köthető OA modell a közösségi oldalakhoz hasonló hozzáférési móddal; továbbá hogyan védekezhe-
tünk az ellen, hogy az új modellű hozzáférésnél ne váljanak a szerzők csalók áldozataivá. 
 

 


